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در صورت تامین منابع مشکلی نداریم �
حال روز گذشــته هادی طحان نظیف، حقوقدان و ســخنگوی شــورای 
نگهبان در نشست خبری به ارائه گزارشــی از روند بررسی بودجه ۱۴۰۳ در 
شــورای نگهبان پرداخت و گفت: »نظر شورای نگهبان درباره بودجه ۱۴۰۲ 
امروز به مجلس اعلام شد. یکی از ایرادات کلی ما راجع به جداول کلی بودجه 
بود؛ براساس ماده ۱۸۲ آیین نامه داخلی جداول باید به ضمیمه متنی که به 
شورا ارسال می شود ارسال می شــد که این اتفاق نیفتاد و این موضوع مورد 
ایراد شورای نگهبان قرار گرفت. همچنین برای ما مهم است که میان منابع 
و مصارف تراز وجود داشــته باشد؛ با توجه به تغییراتی که در مجلس نسبت 
به لایحه دولت صورت گرفته است. مواردی در خصوص تأدیه بدهی دولت به 

سازمان تامین اجتماعی، تقویت بنیه دفاعی، افزایش برخی مزایا و افزایش 
بودجه برخی دستگاه ها وجود دارد که نسبت به اصل آنها موضعی نداریم و 
به شرط تامین منابع، ایرادی نداریم.«  او گفت: »در جای جای مصوبه برنامه 
هفتم توسعه ارجاعاتی صورت گرفته بود که با توجه به اینکه هنوز برنامه هفتم 
به قانون تبدیل نشده، این موضوع مورد ابهام قرار گرفت که باید مورد رسیدگی 
قــرار بگیرد. همچنین در تبصره چهار که موضوع نفــت و روابط مالی دولت 
است، نسبت به میزان ارز تخصیص یافته به کالاهای اساسی ابهاماتی وجود 
داشت. همچنین در تبصره پنج درباره حوادث غیرمترقبه معافیت مدارس 
دولتی و مراکــز آموزش کانون پرورش فکری از پرداخت هزینه های آب، برق 
و گاز داشــتیم که نتیجه بررسی های ما این بود که این موضوع مغایر موازین 
شرع و قانون اساسی شناخته نشد. همچنین حکم مربوط به اجازه واردات 
۳ هزار دستگاه آمبولانس و خودروی امدادی و نجات به سازمان هلال احمر 
و اورژانس بود که مورد تأیید شــورای نگهبان قرار گرفت.« سخنگوی شورای 
نگهبــان تصریح کرد: »در تبصره ۶ موضوع مالیات بر زمین ها و ارزش بیش 
از ۳۵ میلیارد تومان مورد ایراد قرار نگرفت اما نسبت به ضابطه قیمت گذاری 
ایــن موارد ابهاماتی وجود داشــت که باید در مجلس برطرف شــود. در بند 
»س« تبصره ۶ موضوع متناسب سازی حقوق بازنشستگان را از محل افزایش 
یک درصدی مالیات داشتیم که حکم مربوطه با ایراد شورای نگهبان مواجه 
نشد. در بند الحاقی ۱ تبصره ۹ نیز اجازه واردات خودروهای برقی و هیبریدی 
و همچنین کاهش حقوق ورودی خودروها را داشتیم که خلاف موازین شرع و 
قانون اساسی شناخته نشد.« طحان نظیف عنوان کرد: »در تبصره ۱۱ نیز که 
مربوط به فناوری اطلاعات و اقتصاد دیجیتال است در یکی از احکام معافیت 
درآمد کسب وکارهای اینترنتی اشخاص حقیقی و سکوهای داخلی از پرداخت 
مالیات را داشــتیم که این موضوع نیز خلاف موازین شــرع و قانون اساسی 
شــناخته نشد.« ســخنگوی شــورای نگهبان ادامه داد: »در تبصره ۱۳ که 
مربوط به حوزه فرهنگ است، ۳۰۰ همت برای تسهیلات ازدواج، فرزندآوری 
ودیعه، خرید یا ساخت مسکن پیش بینی شده بود که این موضوع نیز به تأیید 
شورای نگهبان رسید. البته در خصوص کفایت منابع و اولویت بندی موارد و 
همچنین ترتیب اعطای تسهیلات ابهاماتی جزئی وجود داشت. همچنین 
درباره افزایش وام ازدواج برای زوج زیر ۲۵ ســال و زوجه زیر ۲۳ سال به ۳۵۰ 
میلیون تومان و برای ســایر افراد که ۳۰۰ میلیون تومان است، خلاف قانون 
اساســی شناخته نشــد. همچنین حکم مربوط به واگذاری زمین رایگان به 
خانوارهای بالای ۴ فرزند و بیشــتر زیر ۲۰ سال خلاف موازین شرع و قانون 
اساسی شناخته نشد.« طحان نظیف در خصوص بحث حقوق و دستمزد نیز 
گفت: »نسبت به افزایش ۲۰ درصدی حقوق شاغلان و بازنشستگان احکامی 

را داشتیم که خلاف قانون اساسی شناخته نشد.« 
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دستگاه دیپلماسی فعال نبوده است �
رحیــم یعقــوب زاده، کنشــگر گردشــگری و مدرس 
دانشگاه علم و فرهنگ درباره آمار اعلام شده به هم میهن 
گفت: »معمــولًا آمارها اغراق آمیز اعلام می شــود چراکه 
حساب ویژه گردشگری در کشور وجود ندارد، بنابراین آمار 
دقیقی از گردشگران در دست نیست و آمارها به صورت تخمینی اعلام می شود. 
از دید بنده قطعاً تعداد گردشگران در ۱۰ ماهه نخست امسال زیر ۵میلیون نفر 
بوده اســت.« او با اشــاره به درآمــد ارزی از ورود گردشــگران، افــزود: »اغلب 
گردشگران از کشورهای عراق، افغانستان، پاکستان و جمهوری آذربایجان وارد 
ایران می شوند. در حقیقت ۶۰ درصد گردشگران از این کشورها به ایران مسافرت 
می کنند. با توجه به اینکه ارزش ریال در مقابل ارزهای خارجی بســیار کاهش 
یافته است، گردشگران با حداقل رقم ها - نسبت به کشورهای همسایه - به ایران 
سفر می کنند. در این موضوع ژاپن، آمریکا و کشورهای اروپایی و غربی را مثال 
نمی زنم. به واسطه ارزش پایین پول ایران، میانگین هزینه ای که گردشگران در 
ایران هزینه می کنند قطعاً و بدون شک کمتر از ۱۰۰۰ دلار است. حتی عراقی ها 
از هزینــه ۴۰۰ دلاری خود در ایران خبر می دهند که چیــزی حدود ۲۰ تا ۲۲ 
میلیون تومان می شود. بنابراین میانگین استاندارد هزینه گردشگران که ۱۰۰۰ 
دلار است در ایران مصداقی ندارد؛ به رغم اینکه ارقام چندبرابری برای گردشگران 
خارجی در نظر گرفته می شود و هتل ۲ تا ۲/۵برابر و مکان های گردشگری گاه 
۱۰ تا ۱۵ برابر برای آنها محاســبه می شود. با همه این تفاسیر میانگین هزینه 
گردشــگرانی کــه وارد ایران می شــوند 7۰۰ تــا ۸۰۰ دلار اســت. در حقیقت 
گردشگران عراقی  و افغانســتانی  حدود ۴۰۰ تا ۵۰۰ دلار و گردشگران اروپایی 
ممکن است ۱۲۰۰ دلار هم هزینه کنند. اگر فرض را بر همان ۵میلیون و ۴۰۰ 
هزار گردشگر بگذاریم – که جای شک و شبهه دارد – درآمد حاصل از گردشگری 
کشور به ۴/۵میلیارد دلار نمی رسد.« این مدرس دانشگاه علم و فرهنگ تاکید 
کرد: »به رغم تحریم ها و مشکلاتی که مطرح می شــود، این ارقام بسیار اندک 
اســت و اصلًا گفتن این عدد نه تنها افتخار نیســت بلکه باعث ســرافکندگی 
مســئولان حوزه گردشگری اســت. چراکه در این حوزه بیش از ۲۰ وزارتخانه و 
ســازمان خود را متولی می دانند. به عنوان مثال در گردشگری سلامت، وزارت 
بهداشــت نیز خود را متولی می داند یا در گردشــگری مذهبی، سازمان حج و 
زیارت نیز وارد می شود. فرض می کنیم که متولی اصلی گردشگری وزارت میراث 
فرهنگی گردشگری و صنایع دستی است. اولًا آمارها درست نیست و درآمد آن 
بسیار کم است. این آمار را با کشورهای همسایه مقایسه کنید. نباید کشور ترکیه 
که سالانه ۵۰میلیون گردشگر و حداقل ۵۰ میلیارد دلار جذب می کند را مثال 
بزنیم. کشورهای تازه وارد در حوزه گردشگری مانند قطر، امارات متحده عربی یا 
حتی عربســتان را می توان مثال زد. عربســتان نزدیک به ۱7 میلیون، امارات 
متحده عربی حدود ۲۱ میلیون گردشگر جذب کرده  است.« یعقوب زاده با بیان 
اینکه ایران در جذب گردشگر به شدت ضعف دارد و این ضعف موضوع جدیدی 
نیســت، گفت: »برخی می گویند دلایل مختلفی مانند تحریم هــا و عوامل و 
بحران های منطقه ای باعث این ضعف شده است. اما بحران های منطقه ای برای 
کشورهای همسایه نیز وجود دارد. کشورهایی مانند عمان، ترکیه، قطر یا امارات 
متحده عربی در خاورمیانه قرار نگرفته اند؟ به هیچ وجه تحریم ها در عدم موفقیت 
جذب گردشگر تاثیر بسیاری نداشته است. با توجه به تحریم ها نیز از ظرفیت ها 
استفاده نشده است. در حوزه گردشگری نه تنها آمارها درست اعلام نمی شود 
بلکه وزارت میراث فرهنگی و گردشــگری و صنایع دستی در این راستا منفعل 
عمل کرده و بیشتر به آمارهای اغراق آمیز و برگزاری همایش ها یا نمایشگاه های 

گردشگری روی آورده اســت. از سوی دیگر فعالان و متخصصان این حوزه در 
کشور ما جدی گرفته نمی شوند. در کنار آن، موضوع سطح کلان مانند بی ثباتی 
در اقتصاد، افزایش قیمت ها و... نیز بر آن تاثیرگذار اســت.« او با اشاره به عدم 
نظارت بر این حوزه، بیان کرد: »اساساً نظارت در کشور ما رها شده  است. به نظر 
می رسد آمار نه تنها درست نیست بلکه حتی درست هم باشد، قابل قبول نیست. 
با همین شرایط کنونی مانند تحریم ها و بحران های منطقه ای چشم انداز سال 
۱۴۰۰ کشــور جذب ۲۰میلیون گردشــگر خارجی بود. چرا این چشم انداز به 
۵میلیون و ۴۰۰ گردشگر در ۱۰ ماه و در سال ۱۴۰۲ رسید؟ دلیل عدم جذب 
۲۰میلیون گردشــگر اقدامات شــعاری اســت که پشت آن سیاســتگذاری و 
برنامه ریزی دقیق و درســتی نیســت.« یعقوب زاده در پاســخ به این سوال که 
ایران هراســی بیشــتر در کاهش جذب گردشــگر تاثیر داشته یا سیاست های 
بین المللی کشور؟ گفت: »ایران هراسی موضوع جدیدی نیست و این تبلیغات 
منفی دهه هاســت که علیه ایران وجود دارد. اما دســتگاه دیپلماسی در حوزه 
دیپلماسی گردشگری فعالانه عمل نکرده است.« این کنشگر گردشگری درباره 
ادامه ایران هراسی و عدم کاهش آن، تاکید کرد: »در مصر یا ترکیه ممکن است 
اقدام خرابکارانه ای هر چندگاه یک بار صورت بگیرد. ما در مقابل ایران هراسی 
منفعلانه عمل کردیم و در رســانه های بزرگ دنیا تبلیغی نکردیم و برای معرفی 
جاذبه های ایــران اقدامی صورت نگرفته اســت. چرا مانند کشــورهای دیگر 
کاتالوگ ها یا رســانه های چندزبانه – که وجود دارد – را فعال و به روز نمی کنیم؟ 
ایران هراسی وجود دارد اما اقدامات مؤثر و حداقلی انجام نشده است و دلیل آن 
این است که دستگاه دیپلماسی و وزارت میراث فرهنگی و گردشگری و صنایع 
دســتی فعالیت چشــمگیری ندارند و صرفاً به لغو ویزا فکر می کنند. واقعاً این 
راه حل مطلوبی است؟ مشکل گردشگران صرفاً ویزاست؟ من نمی گویم که لغو 
ویزا اقدام خوبی نیست اما لغو ویزا یکی از ۵۰ اقداماتی است که باید انجام شود 
و به تنهایی ابتر اســت. تــا زمانی که تبلیغ نکنیــم و در کنفرانس بین المللی 
گردشگری، همایش واقعی نگذاریم – نه آنکه چند نفر را با هزینه خود دعوت کنیم 
– شــرایط همین باقی می ماند. باید فعالان بین المللی حوزه گردشــگری را به 
همایش ها دعوت کنیم تا مبلغ کشور ما شوند. ایران در دیپلماسی گردشگری 
ضعف بسیار شدیدی دارد. در بسیاری از تفاهمنامه ها و مذاکرات باید گردشگری 
یکی از اولویت ها و جریانی دوسویه باشد. در حال حاضر ما با کشور روسیه و چین 
رفاقت داریم. چقدر از پتانسیل گردشگری روسی یا چینی استفاده کردیم؟ در 
حال حاضر چین به بزرگترین فرستنده گردشگری به دنیا تبدیل شده اما ما چند 
درصد این گردشــگران را جذب کردیم؟« این مدرس دانشگاه علم و فرهنگ با 
اشاره به اهمیت ثبات جذب گردشگر، افزود: »ممکن است سال بعد 7 میلیون 
گردشگر جذب ایران شود اما با کوچکترین موضوع سیاسی و منطقه ای بیشترین 
ضربه را ایران بخورد. درحالی که کشورهای همسایه این آسیب را نمی بینند. در 
ایران پیش بینی، برنامه ریزی و ســاخت بســتر جذب گردشگر محلی از اعراب 

ندارد. با اقدامات نمایشی تعداد گردشگران افزایش نمی یابد.«
یعقوب زاده در پاسخ به این سوال که مواضع و تندروی های سیاسی چقدر در 
گردشگری تاثیر می گذارد؟ گفت: »تبلیغات منفی و ایران هراسی که علیه ایران 
وجود دارد و از سوی دیگر نداشتن ارتباط مطلوب با بیشتر کشورهای توسعه یافته 
و فرستنده گردشگر دنیا، در حوزه گردشگری تاثیر گذاشته است. با توجه به این 
حساسیت ها صحبت های سیاسی و تندروی ها در ایران تاثیر بیشتری می گذارد 
تا کشورهای دیگر. اگر در کشورهای دیگر موضع تندی بگیرند، تاثیر کوتاه مدتی 
در گردشگری دارد اما در ایران به دلیل احساس ناامنی که سال هاست در مورد آن 

تبلیغ شده، تاثیر بلندمدت می گذارد.« 
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شورای نگهبان ردصلاحیت جلال رشیدی کوچی، نماینده مرودشت در 
مجلس، که گفته می شود به دلیل پیگیری واردات خودرو و طرح صیانت 
رخ داده اســت، صحت ندارد. او در این باره گفت: »ردصلاحیت ایشان 
هیچ ارتباطی به بحث پیگیــری واردات خودرو و طــرح صیانت ندارد. 
موضوع واردات خودرو در دو مصوبه توســط شورای نگهبان تایید شد. 
طرح صیانت هم که هنوز به جایی نرســیده است. او به شورای نگهبان 
آمد و موارد پرونده اش به او گفته شد و پذیرفت، هیچ نماینده ای به خاطر 
موافقت یا مخالفت با یک مصوبه، رد نشده است و نخواهد شد. ایشان 
بعداً در مصاحبه ای تعریضی داشــت که اینگونه برداشــت می شد که 
ردصلاحیت مربوط به این موارد بوده، بنده خودم با ایشان تماس گرفتم و 
گفتم موارد در جلسه ای که در شورا بودید به شما گفته شد و ایشان گفت 
که اصلاح می کنم.« سخنگوی شورای نگهبان درباره هدایت الله خادمی 
داوطلب ردصلاحیت شده انتخابات مجلس مبنی بر دلالی برخی افراد 
برای دریافت تاییدصلاحیت از شورای نگهبان اظهار داشت: »ساحت 
شورای نگهبان از ادعا های این افراد مبراست. تاکنون حتی یک مورد از 
این ادعا ها درباره کارکنان و اعضای شــورا اثبات نشده است. با این فرد 

تماس گرفتیم تا اسناد ادعا های او را جویا شویم، اما 
تا الان موفق نشدیم و همچنان پیگیریم. کسانی 
که مشکلات متعددی در پرونده شان وجود دارد 

و ما براســاس قانون مراعــات در گفتن 
چنین مطالبی داریم، نباید 

کنند.  صحبت  اینگونه 
بهتر اســت این افراد با 

مردم صادق باشند.« 


